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In dit milieu floreren de ‘erfgoedmakelaars’: mensen 

die het tastbare verleden voor ons toegankelijk maken. 

Erik Bär van Tinker Imagineers is gespecialiseerd in 

erfgoedbeleving, Wil van der Mark, van de Stichting 

Levende Geschiedenis Onbegrensd, legt zich toe op 

levende geschiedenis en Kris Förster, van KFInHeritage, 

wijdt zich aan ‘erfgoedcommunicatie’. 

Hoe maak je het tastbare verleden (objecten, gebou

wen) toegankelijk? Door de verhalen die erbij horen, 

te ‘vertellen’. Dat kan op allerlei verschillende manie

ren. Je kunt de objecten hun verhaal laten ‘vertellen’, 

wat Tinker bijvoorbeeld heeft gedaan in verschillende 

interactieve tentoonstellingen. Je kunt ook mensen 

uitnodigen om mee te doen, bijvoorbeeld bij een 

archeologische opgraving. Zij komen dan direct in 

aanraking met de historische objecten zoals die daar 

soms al eeuwen liggen, én ze proeven de sfeer rond 

het archeologische handwerk. Een andere manier om 

een verhaal te ‘vertellen’ is door het uit te beelden, 

zoals Wil van der Mark doet. Verkleed als chirurgijn 

gaat hij in gesprek met zijn publiek. En zeker als hij 

dat doet in een historische setting, zoals in het Archeon, 

vóelt hij zich werkelijk een chirurgijn uit de 14e eeuw, 

en weet hij de mensen mee te slepen in die beleving. 

Een historische sensatie kun je prima oproepen met 

moderne technieken. Kris Förster heeft het multi

mediale vraagantwoordsysteem Archeotalk ontwik

keld voor de Limburgse gemeente Thorn. Het publiek 

kan ‘vragen stellen’ aan een aantal historische figuren 

uit verschillende tijdsperioden die ooit in en rond de 

Thornse vrouwenabdij geleefd hebben.

Erfgoedevenementen. Het klinkt leuk en het ís leuk. 

Monumentennacht,  Museumnacht, Fort Maarsseveen 

in lichterlaaie... dans, muziek en theaterspektakel bij 

monumenten en historische objecten. Bestaat niet het 

gevaar dat mensen alleen maar komen om vermaakt 

te worden, en de cultuurhistorische inhoud op de 

koop toe nemen? Is er nog wel een verschil tussen 

een bezoek aan de Efteling en een bezoek aan een 

 erfgoedevenement? 

Volgens Bär hoeven we ons daar geen zorgen over te 

maken. Er is inderdaad een overeenkomst: zowel in 

de Efteling als tijdens erfgoedevenementen worden 

verhalen verteld. Maar het publiek weet heus wel het 

verschil tussen een sprookje en een geschiedenisver

haal. De mensen zijn oprecht geïnteresseerd in hun 

verleden. Alle drie de erfgoedmakelaars besteden dan 

ook veel aandacht aan de historische feiten. De bron

nen zijn het uitgangspunt, hun werk is die zo te dra

matiseren dat het grote publiek zich in kan leven. 

De his tor ische mens
De meerwaarde van die historische component staat 

voor alle drie als een paal boven water: je kunt lessen 

Erfgoed
De belangstel l ing voor de geschiedenis groeit  en bloeit .  Terwij l  het geschiedenisonderwijs 

het al  jaren zwaar te verduren heeft ,  lezen mensen massaal historische romans,  zi t ten de 

studiezalen van archieven vol met stamboomonderzoekers en het Archeon, broedplaats van 

levende geschiedenis ,  is tegen de verwachting in niet  fai l l iet  gegaan. Opvallend is dat deze 

historische belangstel l ing zich niet beperkt tot  een kleine,  hoogopgeleide bovenlaag.  Grote 

groepen mensen hebben bl i jkbaar de behoefte zich bezig te houden met het verleden.  En veel 

mensen wil len het verleden op een directe manier beleven,  alsof ze er midden in zi t ten. 
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be leven
Het evenement  a ls  podium voor verhalen over vroeger

‘Crea t i e f  consu l tancy-  en  communica t i ebureau ’  Tinker  Imag ineers  i s  in  1��1 

opger i ch t  en  hee f t  daarna  een  s tormach t ige  groe i  doorgemaak t .  He t  hee f t 

ves t ig ingen  in  U t rech t ,  Brugge  en  b innenkor t  in  Amsterdam.  Tinker  reken t 

versch i l l ende  cu l ture le  ins te l l ingen  to t  z i jn  opdrach tgevers .  Pro j ec ten  op  he t 

geb ied  van  er fgoed  in  U t rech t  z i jn  o . a .  een  u i tgebre id  programma ‘op  zoek 

naar  de  L imes ’,  p ro j ec ten  rond  de  be lev ing  van  2000 jaar  gesch ieden is  van  he t 

Domple in ,  cu l tuurh is tor i sche  speur toch ten  op  de  heuve l rug  en  een  v i s i e  op  de 

verdere  on tw ikke l ing  van  kas tee l  de  Haar.  Voor  meer  in format i e  over  de  er f -

goedpro jec ten  van  Tinker :  Er ik  Bär,  e r ik@t inker.n l .  Webs i t e :  www. t inker.n l .

W i l  v a n  d e r  M a r k  a l s 
U t r e c h t s  c h i r u r g i j n 
W i l l e m  A n t h o n i s z o o n 
v a n  d e r  M a r c k e . 
( f o t o  J e s s e  Po u w )
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trekken uit het verleden of er op zijn minst inspiratie uit 

putten in deze tijd, waarin zoveel mensen behoefte lij

ken te hebben aan zingeving.

Förster: ‘Ik ben zelf voornamelijk geïnteresseerd in de 

historische mens. Mensen zijn altijd geïnteresseerd in 

andere mensen, ook in die van vroeger. Dus voor mij is 

de mens de sleutel tot het verleden. Historische objec

ten en gebouwen zijn in feite niet meer dan de requisie

ten van het bestaan van de mensen. Bij die objecten 

zoek ik altijd het verhaal. En daarin het menselijk per

spectief. Ik wil daarmee laten zien dat het nooit zwart

wit is en was, ook vroeger niet. Normen en waarden 

veranderen, ze zijn tijds en cultuurbepaald. Wij bele

ven onze normen en waarden als absoluut en eeuwig 

geldend, en het is heel zinvol om te beseffen dat het 

ook anders kan. Zo huwde Philips de Stoute zijn kin

deren van 11 en 13 uit aan mensen van 21 en 23. Als je 

dat betrekt bij die discussie rond de partij van 

Naastenliefde, Vrijheid en Diversiteit, die nu wil opko

men voor de rechten van pedofielen; een paar hon

derd jaar geleden hadden ze daar helemaal geen pro

blemen mee.’ Dat klinkt gevaarlijk. Zo kan die partij 

de geschiedenis misbruiken voor haar eigen doelein

den. Hoe ziet Förster dat? ‘Dat kan natuurlijk, en ik 

besef dat dit voorbeeld erg gevoelig ligt; maar het kan 

ook je blikveld verruimen, door te laten zien dat het 

anders had gekund. Ik wil bijdragen aan discussies. 

Een historische vergelijking maak ik niet om iets van 

nu goed te praten  en zeker dit niet  of er een waar

deoordeel voor ons aan te ontlenen, maar om de rela

tiviteit te benadrukken van normen, in het licht van de 

geschiedenis.’ Ook Wil van der Mark plaatst de mens 

op de voorgrond. De historische objecten komen bij 

hem op de tweede plaats. ‘Als je levende geschiedenis 

wilt tonen, moet je beginnen bij de geschiedenis van 

mensen in hun concrete, fysieke bestaan. Niet bij de 

Grote Gebeurtenissen, zoals een oorlog. Je moet laten 

zien hoe ze leefden en nu nog leven. En wat daarin 

veranderd is. Ik doe dat via de geschiedenis van de 

volksgezondheid (hij heeft een verpleegkundige ach

tergrond  JV), die heel direct te maken heeft met de 

geschiedenis van de mens. En wat ik vooral wil laten 

zien, is hoe andere culturen de afgelopen 2000 jaar 

de onze verrijkt hebben. Daarom heet de stichting ook 

Levende Geschiedenis Onbegrensd. Als je het goed 

beschouwt is het onmogelijk om niet te laten zien hoe 

andere culturen ons beïnvloed hebben. Van der Mark 

wil begrip kweken voor andere culturen, juist in deze 

tijd van angst en onrust. Die angst voor de ander 

wordt voornamelijk veroorzaakt door onbegrip. ‘Ik wil 

dat onbegrip wegnemen, de mensen in het hart raken 

en een spiegel voorhouden. Wij moeten lessen trek

ken uit het verleden.’   

K F inHer i t age  bes taa t  s inds  één  j aar.  D i t  Maas t r i ch tse 

éénmansbedr i j f  hee f t  z i ch  gespec ia l i seerd  in  presen-

ta t i e  en  educa t i e  van  archeo log ie ,  gesch ieden is  en 

cu l turee l  e r fgoed .  O f  zoa l s  e igenaar  Kr i s  Förs te r  he t 

noemt :  e r fgoedcommunica t i e  -   ger i ch t  op  he t  onderwi j s 

( educa t i e )  en  op  toer i s t en  ( p resen ta t i e ,  en ter ta inment ) . 

K F  inHer i t age  b i ed t  daarb i j  communica t i e -op loss ingen 

aan  waarb i j  de  nadruk  vee la l  l i g t  op  de  hedendaagse 

moge l i j kheden  van  mul t i -med ia .  Naas t  Archeo ta lk  b i j -

voorbee ld  ook  Archeo tour  en  Archeok i jker.  Voor  meer 

in format i e  in fo@kfproduc t i ons .n l . 

Webs i t e :  www.k f inher i t age .n l .

f o t o  l i n k s :  B e g r a f e n i s r i t u e e l  t i j d e n s  g e z o n d h e i d s w e e k e i n d  A r c h e o n ,  m e d e  g e o r g a n i s e e r d  d o o r  S G G U .  ( Fo t o  B e r t  v a n  G e r w e n 
W i n d )  m i d d e n :  Fe s t i v a l  G e z o n d h e i d  2 0 0 � .  ( Fo t o  S e b a s t i a a n  V i s s e r )  r e c h t s :  “ O n d e r g r o n d s ”  i n  N i e u w  L a n d  E r f g o e d c e n t r u m , 
L e l y s t a d ,  w a a r  k i n d e r e n  z e l f  r e l i c t e n  u i t  h e t  v e r l e d e n  k u n n e n  o p g r a v e n  e n  b o v e n  i n  h e t  l a b o r a t o r i u m  k u n n e n  i n t e r p r e t e r e n 
e n  d a t e r e n .  o n d e r :  I n t e r f a c e  v a n  d e  A r c h e o t a l k - a p p l i c a t i e  v o o r  d e  g e m e e n t e  T h o r n .
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‘Wi j  wi l len er fgenamen kweken’

Inspirat ie
Erik Bär ziet de meerwaarde van geschiedenisbeleving 

vooral in de bezieling die het bieden kan. ‘Mensen heb

ben behoefte aan inspiratie en zingeving. De verhalen 

zijn niet alleen maar geschiedenis, ze vertellen ook nog 

altijd iets over ons. Ons land, onze omgeving, onze 

samenleving. Als je daar meer achtergrond bij weet, 

wordt het landschap en je omgeving interessanter. 

Maar bovenal is het mijn missie om inspiratie over te 

brengen. De wortels van wie wij zijn en hoe we met 

elkaar omgaan, kortom, ‘hoe het zo gekomen is’. Wij 

leven in een wereld waarin alles zo snel verandert. Voor 

veel mensen is het inspirerend om juist dan te zien hoe 

het vroeger was; en opvallend genoeg kun je dan ook 

merken dat er op veel terreinen heel veel niet of weinig 

is veranderd.  Zo is de huidige volksaard van de Neder

lander nog steeds een afspiegeling van de confrontatie 

tussen de goed georganiseerde en aangeharkte Romei

nen en de losbandige stammen aan de overkant van de 

Rijn. ‘Het liefst zou ik op historisch belangrijke plaat

sen, zoals het Domplein, de geschiedenis permanent 

tot leven willen brengen. Dat kan natuurlijk niet overal. 

Evenementen zijn altijd tijdelijk en je kunt niet iedereen 

tegelijkertijd bereiken. Maar ik kan wel proberen steeds 

meer mensen te bereiken met onze projecten, zodat de 

groep die bezield wordt, steeds groter wordt. Want dat 

is wat ik wil: erfgenamen kweken.’ 

Erfgoed en ident i te i t
In politiek Den Haag is de geschiedenisrevival inmid

dels doorgedrongen. En daarmee het besef dat ge

schiedenis en erfgoed (de begrippen worden nogal 

eens door elkaar gebruikt) heel goed ingezet kunnen 

worden voor allerlei politieke doeleinden. Bijvoorbeeld 

als instrument bij de integratie van nieuwkomers. De 

achterliggende gedachte daarbij is, dat die nieuwkomers 

‘onze’ normen en waarden zullen leren als ze in aan

raking komen met het Nederlands erfgoed, en kennis 

nemen van de vaderlandse geschiedenis. Ook veron

derstelt dit, dat erfgoed mensen helpt zich te wortelen 

in hun omgeving. Aan Erik Bär de vraag, wie die erfge

namen zijn, die hij wil kweken. Wiens wortels worden 

blootgelegd in erfgoedevenementen?

Bär: ‘In het geval van het Domplein, die van de 

Utrechters.’ 

Maar wie is een Utrechter? Moet je hier geboren zijn?

Volgens hem niet. ‘Ook iemand die naar hier verhuist 

en zich zo voelt, is een Utrechter. Als je je betrokken 

voelt bij de stad, word je wat mij betreft Utrechter. En 

erfgoed kan daarbij helpen. Als je in aanraking bent 

gekomen met de verhalen, en je voelt je trots op de 

stad, dan ben je Utrechter, ook al kom je uit Groningen.’

Kris Förster ziet dat een beetje anders. Op de vraag 

of ik (een ‘Hollander’) erfgenaam zou kunnen worden 

Z e v e n  t i j d l a g e n  v a n  h e t  D o m p l e i n  ( z e s  h i s t o r i s c h 
e n  é é n  v o o r  d e  t o e k o m s t p l a n n e n )  d i e  i e d e r  i n  e e n 
g e b r a n d s c h i l d e r d  r a a m  g e v a n g e n  z i j n  e n  g e b r u i k t  z i j n 
i n  e e n  a u d i o v i s u e l e  i n s t a l l a t i e  b i n n e n  d e  e x p o s i t i e 
‘g e h e i m e n  v a n  h e t  D o m p l e i n ’  i n  A o r t a ,  z o m e r  2 0 0 6 .

Levende  Gesch ieden is  Onbegrensd  ( LG O )  i s  de  opera t i o -

ne le  organ isa t i e   van  de  S t i ch t ing  Gesch ieden is  van  de 

Gezondhe idszorg  U t rech t  (S G G U ) .  Wi l  van  der  Mark ,  d i e 

l evende  gesch ieden is  prak t i seer t  a l s  14e  o f  1�e  eeuwse 

ch i rurg i jn  in  o . a .  he t  Archeon ,  i s  d i rec teur  van  deze  orga-

n i sa t i e .  S G G U  organ iseer t  l evende  gesch ieden is -pro j ec -

t en   en  doe t  d i t  ‘onbegrensd ’,  me t  a l s  nadrukke l i j k  doe l 

kenn is  en  begr ip  t e  kweken  voor  versch i l l ende  cu l turen 

nu  en  in  he t  ver l eden .  Be langr i j ks te  pro j ec t  i s  f es t i va l 

Gezondhe id .  He t  tweede  gezondhe ids fes t i va l  v ind t  p laa t s 

op  �  en  10 jun i  200� in  de  b innens tad  van  U t rech t .  Voor 

meer  i n f o rma t i e  i n f o@levendegesch i eden i sonbegrensd .

n l .  Webs i t e :  www. l evendegesch iede insonbegrensd .n l
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Is  erfgoed een goed middel  om in te zet ten bi j  inburgering van nieuwkomers?
a .  ja ,  want  v ia  het  er fgoed kan men onze normen en waarden leren kennen.
b .  nee ,  want  n ieuwkomers hebben wel  wat  anders aan hun hoofd .
c .  nee ,  want  je  kunt  onze normen en waarden nie t  leren kennen v ia  ons er fgoed .
d .  ja ,  want  met  er fgoed kun je  trots  worden op je  n ieuwe omgeving . 

Laat  ons weten hoe u erover denkt ,  breng uw stem ui t  op : 

www.er fgoed-utrecht .n l 

webpei l ing

van zijn erfgoed (in ZuidLimburg) zegt hij: ‘Wij Lim

burgers hebben wel het gevoel dat we anders zijn dan 

de Hollanders. De Hollander vindt dat Limburgse 

sfeertje wel leuk, maar het is voor hem ook een beetje 

exotisch. Je kunt je tot op zekere hoogte verplaatsen 

in de mensen; waarom ze dingen hebben gedaan 

zoals ze deden; en daardoor begrip voor hen krijgen, 

maar of je je het nu gaat toeëigenen en als Hollander 

trots worden op iets typisch Limburgs zoals pruimen

vla... nee... Daar houdt mijn missie op.‘

Wil van der Mark ziet erfgoed nadrukkelijk niet als iets 

waar je identiteit aan kunt ontlenen. ‘Je moet je niet 

teveel identificeren met je eigen erfgoed. Ik wil juist 

contrasten laten zien. Bijvoorbeeld hoe wij nu met 

ouderen omgaan, hoe wij dat vroeger deden, en hoe 

allochtonen dat doen. Of onze begrafeniscultuur van 

de afgelopen 2000 jaar, en ook hoe Surinamers daar

mee omgaan. Opdat wij elkaar en onszelf beter leren 

kennen.’ 

In tegrat ie?
Als je je Utrechter kunt leren voelen door in aanraking 

te komen met de geschiedenis en de verhalen van de 

stad, zou dat kunnen betekenen dat we hier inderdaad 

een prachtig instrument in handen hebben om nieuw

komers zich hier thuis te laten voelen? Laat ze op de 

een of andere manier in aanraking komen met Neder

lands erfgoed, en ze zullen het zich toeëigenen? Voor 

Bär is dat een brug te ver. ‘Die mensen moeten eerst in 

allerlei praktische opzichten onderdeel worden van 

onze hedendaagse cultuur. En ze komen wat cultuur 

betreft vaak van zo ver, zij kunnen zich in veel gevallen 

helemaal niet identificeren met onze geschiedenis. Dat 

is meestal te particulier, het staat veel te ver van hen af. 

Je kunt wel naar voorbeelden zoeken waarmee je een 

link kunt leggen. De Demkafabriek bijvoorbeeld, die 

zou een aanknopingspunt kunnen zijn, omdat daar in 

het verleden veel allochtonen gewerkt hebben. Dan heb 

je het dus over gedeeld erfgoed, en een betere start 

voor hen om zich te identificeren. ‘Maar dat de politiek 

erfgoed hiervoor wil gebruiken, komt wat mij betreft 

voort uit wanhoop. Ze hebben geen ideeën meer om 

de integratie vooruit te helpen en dan halen ze dit uit 

de kast. Begin vooral bij de dagelijkse dingen en niet 

bij  de eeuwenoude cultuurverschillen.’

Ook Förster ziet niet veel in deze beleidsstrategie, voor 

een groot deel met dezelfde argumenten als Bär. 

‘Inburgering? Ik zou het niet zo snel doen. Ten eerste 

denk ik dat ze beter eerst praktisch in kunnen burgeren. 

Belangrijker vind ik, dat je snel terecht komt in stereo

tiepen; in hoeverre is het nog van deze tijd wat je leert 

via dat erfgoed? Dan laat je nieuwe Nederlanders stere

otiepen leren die meer op ons eigen historische zelf

beeld terugslaan; terwijl wij ook al niet meer zo zijn. 

De geschiedenis maakt juist duidelijk dat normen en 

waarden relatief zijn. Maar ik zie erfgoed ook niet als 

iets waar ik zélf identiteit aan ontleen. Behalve misschien 

mijn eigen, particuliere erfgoed. Maar ik hou me liever 

bezig met de algemeen menselijke verhalen.’

En Van der Mark, die zich toch bezig houdt met de 

geschiedenis van ‘de allochtoon in Nederland’ zegt 

ronduit: ‘Inburgeren? Nee, dat is geen doel voor mij.’

Geschiedenis kan ons inspireren, maar dat is niet het

zelfde als je duurzaam identificeren met het verleden 

van een plek. Wat de politiek precies voor ogen staat bij 

de gedachte dat erfgoed kan helpen bij inburgeren, is 

een vraag die vooralsnog niet beantwoord is. Het is in 

ieder geval niet iets waar de drie voor dit artikel geraad

pleegde deskundigen mee bezig zijn. Hun belangrijkste 

drijfveer lijkt toch wel te zijn: verhalen van vroeger ver

tellen ‘ter lering ende vermaeck’. En daarmee zijn zij 

een mooie illustratie van hun gedeelde opvatting, dat 

er veel verandert, maar ook veel hetzelfde blijft. •


